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بخش زیادی از سیاست خارجی 
در اختیار وزارت خارجه نیست
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معاون وزیر خارجه دولت اصلاحات  درباره »اجماع پذیری 
سیاست خارجی در ایران« گفت: سیاست خارجی در ایران هر 
روز بیشتر به حاشیه رانده می شود و این وضعیت حتی ارتباطی 
به تحولات دوران انقلاب اسلامی ندارد. محسن امین زاده در 
نشست انجمن اسلامی مدرسین دانشگاه ها بیان داشت: 
دخالت های پیدا و پنهان در اجرای سیاست خارجی باعث 
شده که عملا تواناترین و با تجربه ترین ها به حاشیه رانده شود 
و در بسیار موارد سیاست خارجی نه تنها نتواند مقتدرانه از 
راهبردهای درست و شایسته برای اقتدار ملی دفاع کند بلکه 
به صورت یک نهاد فرعی در پی تحولاتی برود که دیگران شکل 
می دهند. اینها عملا تصویری تیره از خطاهای بزرگ است که 
با نادیده گرفتن سهم دیپلماسی در قدرت ملی می تواند نهایتا 
کی به بار آورد. معاون وزیر خارجه دولت  نتایج بسیار خطرنا
کید کرد: نیروهای سیاسی و متخصصان سیاست  اصلاحات تأ
خارجی باید در هر زمان و پیش از هر رویداد نظامی و پس از هر 
رویداد نظامی راهبردهای سیاسی و مقتضیات سیاسی کار را 
تدوین کنند، به تصویب برسانند و شایسته ترین شیوه کار را 
گر توجه داشته باشید طبق قانون اساسی  طراحی و اجرا کنند. ا
عالی ترین مرجع تصمیم گیری در مدیریت کلیه تحولات مرتبط 
با امنیت ملی یعنی شورای عالی امنیت ملی کشور متشکل 
کثر آنان غیرنظامی هستند. اما در  که ا از مسئولانی است 
عمل چنین نشد بلکه این نهاد عالی نیز نسبت به گذشته به 
حاشیه رانده شده است. وی با بیان اینکه آسیب پذیری وزارت 
خارجه موقعیت ایران در صحنه بین المللی را تضعیف کرده، 
در خصوص مؤلفه های قدرت ملی تصریح کرد: قدرت نظامی 
سهم بزرگی در اقتدار ملی دارد . اما در نظریه امروزین قدرت ملی 
کشورها، اهمیت قدرت اقتصادی بسیار افزون شده و جایگاه 
بالاتری را به خود اختصاص داده است. مثلا اقتدار چین متأثر 
از افزایش روزافزون اقتدار اقتصادی این کشور است. معاون وزیر 
کید کرد: کشوری که بنیان اقتصادی  خارجه دولت اصلاحات تأ
آن قدرتمند نباشد و بنیان نظامی قوی داشته باشد ممکن 
است با بحران های بسیار جدی مواجه شود. مصداق بارز آن 
که بارها در موردش صحبت شده است، اتحاد جماهیر شوروی 
است. قدرت دوم نظامی یا به ادعای خودشان اول نظامی 
کارآمدی حوزه های  جهان که در زیر فشار بحران اقتصادی و نا
غیرنظامی حکمرانی، فروپاشید.  وی یادآور شد: ما قدرت زیادی 
در عرصه نظامی داریم و توان تسلیحاتی ما هر روز قدرتمندتر 
شده است. اما قدرت اقتصادی ما هر روز دارد کوچکتر می 
شود. در چنین شرایطی تهدیدات جدیدی هم علیه کشور آغاز 
شده است. آیا قدرت اقتصادی ما تاب و توان چنین وضعیتی 
گر ندارد چرا تدبیر نشده و به چنین وضعیتی دچار  را دارد؟ ا
شده ایم؟ بی تردید کشور باید در مقابل تهدیدات خارجی 
تدبیر و ایستادگی کند و مسلما بار ایستادگی نظامی بر دوش 
نظامیان است. اما عدم اولویت بندی های درست و به حاشیه 
رانده شدن توسعه ملی و دیپلماسی و کشیده شدن ایران به 
تحریم های اقتصادی و عدم دسترسی مداوم کشور به دانش 
و تکنولوژی های روزآمد، دسترسی به بانک های بین المللی و 
سرمایه گذاری های بزرگ و فقدان بازارهای امن برای محصولات 
، اقتصاد ما را تضعیف کرده است. امین زاده اظهار  اصلی کشور
کرد: تصویری که از این وضع ساخته می شود، معنایش این 
که ما باید از رابطه با قدرتمندان جهان بگذریم و به  است 
سمت انزوای مداوم برویم و البته اقتصاد ما امکان ندارد در 
انزوا توسعه پیدا کند. آقای پزشکیان درباره 200 میلیارد دلار 
سرمایه گذاری حداقلی صحبت می کند. درباره ضرورت پیوستن 
به FATF صحبت می کند و شما می دانید که چه جنگ هایی 
در ارتباط با پیوستن به FATF در داخل کشور وجود دارد. 
همه کاسبان تحریم در مخالفت صف کشیده اند. چرا اصرار 
دارند که همچنان مشکل را حل نکنیم و وارد FATF نشویم؟ 
چون سال ها است یک اقتصاد زیرزمینی شکل داده اند و نگران 
حفظ آن هستند و حالا نمی خواهند از این شرایط بگذرند. وی 
کید بر اینکه کاسبان تحریم یک پدیده واقعی است، افزود:  با تأ
در اقتصاد زیرزمینی، کاسبی و زندگی آنها موکول به تحریم 
است. این وضعیت اقتصادی در برابر تحول مقاومت می کند 
و علتش این است که بخش زیادی از این حیات اقتصادی  
نمی تواند خودش را با مناسبات بین المللی تنظیم کند. ولی 
واقعیت این است که اقتصاد ما، توسعه ملی ما، ثروت ملی ما 
فدای کسب و کار کاسبان تحریم شده است و کشور در اقتصاد 

بسته تحریمی کاسبان تحریم، نمی تواند به پیش برود. 
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گر قرار است الگوی ما کره شمالی  محسن امین زاده بیان کرد: ا
باشد، ما احتیاج به دیپلماسی هم نداریم. کره شمالی اصلا نیازی 
ندارد که دیپلماسی داشته باشد؛ اقتصاد و تجارت خارجی 
مهمی هم ندارد. اندکی محصول کشاورزی و جنگلی به چین 
صادر می کند. کشور ما هرگز نمی تواند شبیه کره شمالی شود ولی 
بسیاری موارد احساس می شود که الگویی که ما در سیاست 
خارجی و توسعه نظامی دنبال می کنیم، بیش از همه شباهت 
به این وضعیت کره شمالی دارد. معاون وزیر خارجه دولت 
اصلاحات با اشاره به اینکه ما در شرایط خاصی قرار گرفته ایم، 
تصریح کرد: به نظر می رسد که ما در جنگ نرم بسیار آسیب پذیر 
هستیم و در »اقتدار نرم« هم آسیب پذیر هستیم اما به هر 
حال نشان داده ایم که توانایی تسلیحاتی قابل توجهی داریم و 
افتخار هم می کنیم که نیروهایی توانسته اند این توانایی را بومی 
کنند و بخشی را ارتقاء بدهند. اما ما در اقتصاد ناتوان شده ایم و 
هر روز ناتوان تر می شویم و سهم ما در قدرت اقتصادی جهان 
بسیار ناچیز شده است. وی ادامه داد: دیپلمات های ما همه 
تلاش شان را می کنند و وزیر خارجه ما فعالیت های مفیدی را 
انجام می دهد اما به وزارت خارجه چنین نقشی داده نمی شود 
که بتواند وظیفه بزرگ مواجهه با جامعه جهانی را به طور کامل 
بر دوش بکشد. نقش وزارت خارجه تقسیم شده است. بخش 
زیادی از سیاست خارجی ما در اختیار وزارت خارجه نیست و 
درگیر عوامل مختلفی است. معاون وزیر خارجه دولت اصلاحات 
کید کرد: بنابراین اجماعی که در موردش صحبت می کنیم،  تا
اجماع و وفاق بر سر توسعه است؛ باید وفاق بر سر قدرت ملی 
باشد.  وفاق بر سر توسعه ملی باشد و وفاق بر سر سربلندی و 

رفاه ملت ایران باشد. 

ارزیابی  برای  شاید  شجاعی:  حمید ملی- آرمان
و  رئیس جمهور  قامت  در  پزشکیان  مسعود  عملکردی 
دولتش کمی  زود باشد، اما بهتر است که پس از قریب 100 
روز از روی کارآمدن دولت به نسبت این دولت با جریانات 
سیاسی  و اساسا نوع نگاه رئیس جمهور به آنها  پرداخته 
شود و مشخص گردد که هر جریان چه میزان در این دولت 
کار  کند و بیشتر با دولت  توانسته تعامل بیشتری برقرار 
کند. اما قبل از اینکه به این مساله بپردازیم باید میزان 
حمایت هر جریانی از دولت را به طور اجمالی بررسی کنیم 
تا مشخص شود رویکرد هر جریانی چه قبل از انتخابات 
و چه پس از آن نسبت به دولت مسعود پزشکیان چگونه 
بوده و هست. آنچه مسلم است جریان اصلاحات به عنوان 
جریانی که پزشکیان را نامزد اختصاصی خود در انتخابات 
معرفی کرد مهم ترین جریانی بود که تمام قد در حمایت از 
رئیس جمهور ایستاد و تا پایان نیز بدون هیچ چشمداشتی 
صرفا برای اینکه شرایط به نفع جامعه تغییر کند به صورت 
تام و تمام از پزشکیان حمایت کرد. چه اینکه حتی پس از 
پیروزی پزشکیان نیز آذر منصوری، رئیس جبهه اصلاحات 
از عدم سهم خواهی اصلاح طلبان از دولت چهاردهم خبر 
داد. اما واقعیت امر این بود که خود پزشکیان نیز می داند که 
گر نبودند  دولت خود را از سر حمایت اصلاح طلبان دارد و ا
اصلاح طلبان حامی  دولت شاید او اساسا رنگ پاستور را 
گر بر مبنای قدرشناسی نیز پیش  هم  نمی دید. لذا به قولی ا
برویم پزشکیان باید در دولت خود از چهره های اصلاح طلب 
استفاده می کرد تا رویکرد خود و نوع نگاهش به جریانات 
تحت  واژه ای  به کارگیری  اما  کند.  مشخص  را   سیاسی 
عنوان »وفاق ملی« باعث شد تا بسیاری در یک سرگشتی 
و دوگانگی بمانند که اساسا  وفاق ملی به چه معناست. 
هر چند که رفته رفته هر چه  وزرا و معاونان، استانداران و 
روسای سازمان های مختلف مشخص شدند معلوم شد که 
وفاق ملی بیشتر از یک مفهوم نوعی امتیازدهی به جریانات 
مختلف در جهت عدم اعتراض به دولت در جهت برخی 
اینکه اخیرا  تصمیم گیری ها و اقدامات بوده است. چه 
حشمت ا... فلاحت پیشه، نماینده ادوار مجلس به این 
گفته است: »دولت پزشکیان به دلیل  مساله پرداخته و 
فشارها نتوانست دولت خود را سر کار بیاورد.« بله پزشکیان 
از همان ابتدا بنا را بر پای بده بستان های پشت پرده قرار داد 
تا مسیر را راحت تر از آنچه تصور می کند طی کند. اما شاید 
گر در یکجا  رئیس جمهور به این مساله نیز واقف نیست که ا
نایستد و موضع خود و دولتش را مشخص نکند نمی تواند 
آنطور که دوست دارد دولتش را هدایت و مدیریت کند.  
وفاق ملی درست و در سر جای خود محفوظ، اما دولت 
پزشکیان باید طبق برنامه ها و اهداف از پیش تعیین شده 
دولت را پیش ببرد و سپس تعریف وفاق ملی را مشخص 
کند تا هر کسی با تعریف خود از وفاق ملی و انتساب آن به 
رئیس جمهور نتواند کار خود را پیش ببرد. باید مشخص 
شود حامی  که بوده و منتقد که بوده  و چه کسانی برای 
پیروزی رئیس جمهور تلاش کردند و چه کسانی که امروز هم 
صدایشان بلند است تا پای جان برای شکست پزشکیان 
تلاش کردند. لذا نمی توان به بهانه وفاق ملی به همه یکسان 
نگریست. قدرمسلم  وفاق ملی باید وفاق همه دستگاه ها، 
گروه ها و جریانات با دولت باشد و هر برداشت دیگری غیر 

از این خطا و ناصواب است. 

سرنوشتگرهخورده
نسبت  خصوص  در  اصلاح طلب  سیاسی  فعال  یک 
اصلاح طلبان  با دولت چهاردهم اظهار داشت: به اعتقاد 
من ترس از روی کارآمدن دولتی با محوریت جبهه پایداری 

و جلیلی یکی از عوامل پیوستن اصلاح طلبان به پزشکیان 
بود. نکته دوم، شعارهای خود پزشکیان بود. او دو شعار 
اصلاح طلبان  مطالبه  شعارها  این  که  داشت  محوری 
بود. یکی حل مشکلات داخلی و ایجاد نوعی هم گرایی 
ملی در داخل کشور و دوم تعامل با دنیای بیرون و حل 
مشکلاتی که از خباثت دشمنان و ضعف عملکرد مدیران 
سیاست خارجی بر این کشور تحمیل شده که نتیجه اش 
تحریم های کمرشکنی است که علیه ایران اعمال شده است. 
حجت الاسلام عبدالواحد موسوی لاری گفت: اصلاح طلبان 
گر کسی بتواند با هدف همگرایی  به این نتیجه رسیدند که ا
ج در  در داخل که نامش را وفاق گذاشته اند و تعامل با خار
جهت حل مشکلات قدم بردارد، باید از او حمایت کرد. به 
همین دلیل اصلاح طلبان حامی  اصلی پزشکیان شدند. 
بسیاری از نیروهای اصلاح طلب که یا بی تفاوت شده بودند 
یا مایوس از این بودند که تغییری حاصل شود، به تدریج 
به کاروان حامیان پزشکیان پیوستند. به گونه ای که در 
، اصلاح طلبان در هر سطحی پرچم  دورترین نقاط کشور
حمایت از پزشکیان را به دست گرفتند. وزیر کشور دولت 
اصلاحات ادامه داد: البته دوستانی مانند ظریف و امثالهم 
خیلی فعالانه در صحنه حاضر شدند. اما بسترساز حضور 
آن ها هم نیروهای اصلاح طلب بود. وی افزود: بالاخره 
اصلاح طلب ها توانستند با حمایت از پزشکیان، صفحه 
گر موانع اجازه دهد و  جدیدی در اداره کشور باز کنند که ا
بتوانند موانع را پشت سر بگذارند، قطعا گام به جلو است 
هم  اصلاح طلبان  موفقیت  پزشکیان  دولت  موفقیت  و 
کشور است. وی بیان  کل  که البته موفقیت  خواهد بود 
کرد: فکر می کنم سرنوشت اصلاح طلبان و دولت پزشکیان 
بسیار به هم نزدیک و تا حدودی به هم گره خورده است. نه 
اصلاح طلبان می توانند از دولت پزشکیان تبری بجویند و نه 
دولت می تواند سهم بسیار بالا و مقتدرانه جریان اصلاحات 
را در رای آوری پزشکیان نادیده بگیرد. هرکدام که بخواهند 
گانه ای را دنبال کنند، هم خودشان ضرر می کنند  مسیر جدا
و هم شریکانش. بنابراین، اصلاح طلبان باید تلاش کنند که 
گر جایی بر خلاف مسیر وعده داده شده پزشکیان توسط  ا
همراهان و همکاران او رقم می خورد آن را اصلاح کنند. ولی 
دولت را تنها نگذارند، البته اصلاح طلبان باید نگاه اصلاحی 

به روش و منش کارگزاران دولت پزشکیان داشته باشند.

پزشکیانواصلاحطلبان
موسوی لاری درخصوص منظور پزشکیان از وفاق ملی 
اظهار کرد: من هنوز نمی دانم منظور آقای پزشکیان از وفاق 
ملی چیست. در ابتدا اشاره کردم که ملت در انتخابات به یک 
کثریت در  کثریت و یک گروه اقلیت تقسیم شده اند. گروه ا گروه ا
مرحله اول انتخابات شصت درصدی بودند که پای صندوق ها 
نیامدند و بیست درصدی که به امید تغییر به پزشکیان رای 
دادند. مجموع این ها هشتاد درصد شد. بیست درصد دیگر 
هم بودند که با تفاوت دیدگاه و سلایق به غیر از پزشکیان رای 
دادند. حالا پزشکیان می خواهد وفاق را با آن 20 درصد تعریف 
گر پزشکیان وفاق را همراهی  کثریت؟ وی ادامه داد: ا کند یا آن ا
گر هم بنابر  با آن ۸0 درصد تعریف کند یکجور حرکت می کند، ا
سهم دادن به آن بیست درصد باشد یکجور دیگر رفتار می کند. 
پزشکیان باید تعریف خود را مشخص کند که منظور از وفاق 
چیست. وزیر کشور دولت اصلاحات اذعان کرد: روندی که 
دولت در پیش گرفته این است که سعی می کنند به نیروهای 
اصیل اصلاح طلب میدان ندهد. وی در این خصوص که برخی 
مطرح می کنند وفاق ملی به پاشنه آشیل دولت تبدیل شده 
ابراز داشت:  تا اینجا شده است. چون تعریفی از وفاق ملی به 
شکل منظم داده نشده است. پزشکیان ذهنیتی از وفاق ملی 
دارد که وقتی به آن نگاه می کنم بیشتر به ائتلاف و سهم دادن 
به صاحبان قدرت تعریف شده که این به ضرر دولت است 
و وفاق ملی این نیست. موسوی لاری عنوان کرد:  خوشم 
نمی آید این حرف را بزنم که دولت دوم روحانی که از مطالبات 
که پشیمانیم.  گرفت، کمپین هایی راه افتاد  مردم فاصله 
البته همان زمان مصاحبه کردم که ما بابت حمایت از حسن 
روحانی پشیمان نیستیم اما منتقد رفتار حسن روحانی و 
دولتش هستیم. آن کاری که آن زمان انجام دادیم نیاز کشور 
بود و انتقادی که امروز نسبت به رفتار او داریم هم نیاز امروز 
ع و  غ و تخم مر کشور است. درست است که پزشکیان وعده مر
بنزین به مردم نداده است. ولی دو  جهت را مشخص کرده که 
یکی تعامل با دنیا است و این امر باید جایی خود را نشان دهد. 
وزیر کشور دولت اصلاحات تصریح کرد: در داخل باید این 
رفتارهای غیراصولی که ملت را از دولت جدا کرده را کنار بگذارد. 
گر پزشکیان غیر از این عمل کند، او تنها می ماند، حامیانش از  ا
او فاصله می گیرند و کمپین های »ما پشیمانیم« زودتر از موعد 

شروع به کار می کنند و دولت با معضل روبه رو می شود.
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وفاق با جریان حامی  یا با تندروها؟
عبدالواحدموسویلاری:وفاقملیتبدیلبهپاشنهآشیلدولتشدهاست

آرمانملی-مطهرهشفیعی: چمران رئیس شورای شهر 
تهران به مبحث چالشی وارد شد و در پاسخ به سوالی در 
ارتباط با تداوم حکم رئیس جمهور برای شهردار تهران در 
موضوع آسیب های اجتماعی گفت: رئیس جمهور دولت 
چهاردهم اعلام کرده این حکم به قوت خود باقی است، 
گر دولت هم  البته که این حکم هیات دولت بوده و حتی ا

تغییر کند، پابرجاست. 

کانی تلاشبرایبقایزا
مدافعان شهردار تهران این  روزها تلاش زیادی برای 
کانی در بهشت دارند؛ بهشتی که امکان دارد با  حفظ زا
انتخابات شورای شهر تغییراتی در مدیریت شهری ایجاد 
شود، اما شهردار تهران این روزها چه می کند؟ چالش 
کانی در برهه  او با شورای شهر به کجا رسید؟ علیرضا زا
انتخابات سعی کرد تا آنجا که می تواند در راستای کاهش 
آرای دکتر مسعود پزشکیان تلاش کند و بر آرای جلیلی 
بیفزاید. او تصور نمی کرد روزی پزشکیان رئیس جمهور 
می شود و او در قامت شهردار در بخش های زیادی تابع 
تصمیمات دولت باشد اما چنین شد 11 آبان بود که برخی 
کانی خبر دادند. دبیر  سایت ها از حکم پزشکیان  برای زا
مرکز رصد، پایش و آسیب های اجتماعی کلانشهر تهران 
مدعی استمرار حکم شهردار تهران به عنوان نماینده 
رئیس جمهور در مدیریت آسیب های اجتماعی شهر تهران 
شد. عبدالمجید رحمانی گفت: در هیات وزیران دولت 
شهید آیت ا... رئیسی با اختیارات شخص رئیس جمهور 
شهید، شهردار تهران به عنوان نماینده ویژه رئیس جمهور 

برای پیگیری و مدیریت آسیب های اجتماعی از جمله 
خیابان،  و  کار  کودک   ، متجاهر معتاد  به ویژه  اعتیاد 
خانواده  توانمندسازی  و  متکدیان  حاشیه نشینی، 
که در دولت جدید چون  آسیب دیدگان انتخاب شد 
کانی با مجموعه  حکم پیشین ملغی نشده بود علیرضا زا
دولت و رئیس جمهور صحبت کردند و اختیارات همچنان 
کانی است و در موضوع آسیب های  در اختیار دکتر زا
اجتماعی نیز حکم دولت پا برجاست و نظر دولت جدید 
گرفته شد و مانعی برای انجام امور وجود ندارد و  نیز 
فعالیت بر مبنای گذشته ادامه دارد. زمان زیادی نگاشت 
که علی تاجرنیا که در روزهای انتخابات ریاست جمهوری، 
رئیس ستاد انتخاباتی مسعود پزشکیان در تهران بود 
دفتر  از  »شخصا  نوشت:  ایکس  اجتماعی  شبکه  در 
کانی  رئیس جمهور پیگری کردم، صدور حکم برای آقای زا
به عنوان نماینده ویژه رئیس جمهور در حوزه آسیب های 
اجتماعی و حتی موافقت با ادامه مسئولیت مزبور صحت 

ندارد«. پس از آن هم سرپرست امور اطلاع رسانی دولت 
کانی را تکذیب  ادعای حکم رئیس جمهوری برای علیرضا زا
کاربری خود در شبکه  کرد. علی احمدنیا در حساب 
اجتماعی ایکس نوشت: »ادعای حکم رئیس جمهور برای 
کانی به عنوان نماینده پیگیری و مدیریت آسیب  آقای زا

اجتماعی کذب است. تمام«

لبخندبهپزشکیانبرایبقا
در  پیروزی  از  پس  پزشکیان  نداشت  انتظار  کانی  زا
خ  انتخابات با او روی خوش نشان دهد اما عکس آن ر
کانی مجبور شد خود را همراه دولت کند. ا و به دیدار  داد  زا
پزشکیان رفت و پس از آن نوشت: »جلسه ای بسیار خوب 
و دارای پیام برای توسعه خدمتگزاری به مردم عزیز ایران 
برگزار شد. هفت مورد زمینه همکاری و خدمت مدیریت 
شهری تهران در دوران رئیس جمهور شهید آیت ا... رئیسی 
را بیان نمودم و آمادگی همکاری با دولت جدید برای 
خدمت به مردم در همه زمینه ها را اعلام داشتم. ضمنا با 
کید بر اهمیت مدیریت شهری در سراسر کشور و ضرورت  تا
همکاری متقابل با دولت ملی بر اساس احیای اصل صد 
قانون اساسی، به نمونه هایی موفق از همکاری دولت 
شهید خدمت با مدیریت محلی در شهر تهران اشاره کردم. 
رئیس جمهور منتخب جناب آقای دکتر پزشکیان ضمن 
استقبال از همکاری با دولت وی برای خدمت به مردم و 
پیشرفت کشور ابراز داشتند که در آینده نزدیک با حضور 
کز استان ها در یک جلسه کاری، موارد مورد  شهرداران مرا

نظر را تفاهم و حمایت جدی خواهند کرد«.

کانی تلاشبرایبقایزا

کانی هست حتی با تغییر دولت چمران: زا

باگشایشهابرایخاتمی،رفعحصر
نزدیکاست؟

 لاریجانی: شنیده ام دنبال 
راه حل هستند 

همیشه  گذشته  سال های  طول  در 
یکی از دغدغه های اصلاح طلبان روشن 
شدن وضعیت حصر بوده است. در ۸ 
که حسن روحانی، رئیس جمهور  سالی 
بود بار ها از احتمال گشایش و حل موضوع 
اما تغییر در معادلات  گفته شد  سخن 
ایجاد نشد. در دوره ریاست جمهوری 
تا  دغدغه  این  رئیسی،  سیدابراهیم 
این دلیل  به  کمرنگ شد شاید  حدی 
که انتظاری از دولت وجود نداشت. با 
روی کارآمدن دولت پزشکیان یکبار دیگر 
شاهد افزایش توجهات به این موضوع 
بودیم. در همین چند ماه گذشته بار ها 
سخن از احتمال حل موضوع حصر به 
میان آمده و در مواردی نشانه هایی نیز 
از کاهش محدودیت ها دیده شده است. 
کرباسچی  غلامحسین  که  قبل  چندی 
خواهد  خوبی  اتفاقات  به زودی  گفت: 
افتاد. البته بعد معلوم شد که آن اتفاق 
از  یکی  وضعیت  تکلیف  تعیین  بر  ناظر 
کنش کروبی مواجه  محصوران بود که با وا
که باید همه ماجرا  کرد  شد. وی اظهار 
تمام شود و رضایتی به پایانی برای خود 
کنون  ندارد. در دولت پزشکیان هم تا
امیدواری خاصی برای حل موضوع ایجاد 
نشده است. شاهد آنکه وقتی در نشست 
خبری رئیس جمهور با اهالی رسانه در 
این باره سوال پرسیده شد، رئیس جمهور 
از بردن نام محصوران پرهیز کرد و وی را 
»آن دیگری« نامید. تحلیل گران اینطور 
ندارد  قصد  دولت  که  کردند  استنباط 
به خاطر این موضوع خود را با نهاد های 
امنیتی و دیگر نهاد های تصمیم گیرنده 
درگیر کند. حالا، اما درست در شرایطی که 
با توجه به وضعیت منطقه و سطح بالای 
تنش ها و درگیری ها، توجهات از موضوع 
بر  عمومی  افکار  تمرکز  و  شده  منحرف 
تبعات  و  شبه جنگی  وضعیت  پیگیری 
که  اقتصادی آن است، به نظر می رسد 
ممکن است گشایش هایی در راه باشد. 
شاهد اینکه محدودیت های سیدمحمد 
خاتمی، رئیس دولت اصلاحات به طرز 
خاتمی  است!  شده  کاسته  مشهودی 
در  شرکت  برای  پیش  سال  چند  تا  که 
جلسات عادی و مهمانی و عروسی هم با 
محدودیت مواجه بود حالا به یزد رفته و 
»خاتمی مدیا« ویدئو هایی از گشت و گذار 

او را منتشر کرده است.

گفتوگویتلویزیونیممکننشد
محدودیت های  کاهش  با  همزمان 
خاتمی، علی لاریجانی از شنیده هایش 
دنبال  امنیتی  نهاد های  اینکه  درباره 
راه حل برای رفع حصر هستند، سخن 
ح  گفت. لاریجانی در گفت وگویی به شر
۸۸ پرداخت و در پاسخ  اتفاقات سال 
به اینکه آیا می شد، وضعیت را به نحوه 
دیگری اداره کرد، گفت: »خودم نظرم این 
بود که می شود غائله را جور دیگری حل 
کرد. ولی نمی توانیم بگوییم آن هایی که 
این مسیر را طی کردند نمی خواستند که 
حل کنند. بلکه روش حل شان متفاوت 
تا  دو  حال  هر  به  شد.  اینگونه  که  بود 
سلیقه است. آن موقع هم من نگفتم که با 
مهندس موسوی صحبت کرده ام. مرحوم 
قوه  رئیس  شاهرودی  هاشمی  آیت ا... 
قضائیه بودند، یک روز به من زنگ زدند 
و گفتند من هم با آقای موسوی صحبت 
که یکساعتی  کرده  کردم و ایشان قبول 
در تلویزیون صحبت کنند و غائله را ختم 
کنند. ایشان گفتند که با آقای هاشمی هم 
صحبت کردند و او هم قبول کردند، نظر 
گفتم نظرم موافق  که من  شما چیست 
است. حتی موافق بودم که هر نکته ای 
آقای  که  بعد دیدم  بگویند.  دارند  هم 
را  این  دبیرخانه  که  گفتند  شاهرودی 
نپذیرفتند. من هم دیگر پیگیری نکردم 
ولی  است.  بوده  چه  کیفیت  ببینم  که 
ماجرا این بود. به نظر من آن اتفاقات 
راه حل دیگری داشت، اما دو تا سلیقه 
برای حل مساله وجود داشت. الان هم به 
نظرم قابل حل است.« مشاور رهبری در 
ادامه گفت: »من شنیدم که دستگاه های 
البته  راه حل هستند.  امنیتی به دنبال 
من دیگر مسئولیتی در این امور ندارم که 
بتوانم تصمیم بگیرم. اما شنیدم که دنبال 

شده است، اما دقیق آن را نمی دانم«.

تمامشدنماجرا انتظار
 باید منتظر ماند و دید که شنیده های 
لاریجانی هم مثل شنیده های کرباسچی 
فقط به رفع حصر یک نفر محدود است 
که  یا شامل سه نفر می شود. باید دید 
مجموعه مسئولان تصمیم گیر در شرایط 
کشور بیش از  که به نظر می رسد  فعلی 
هر وقت دیگری نیازمند افزایش انسجام 
داخلی و تقویت وحدت ملی است، آیا با 
این اقدام امید تازه ای به جامعه تزریق 

خواهند کرد؟


